

研究生:	郭銘昌
研究生(英文姓名):	Ming-Chang Kuo
論文名稱:	自然冷媒CO ₂ /NH ₃ 二元式冷凍系統熱交換器最佳熱導度配比之研究
英文論文名稱:	Optimum Allocation of Heat-Exchanger Thermal Conductance in CO ₂ /NH ₃ Cascade Refrigeration System
指導教授:	李宗興
學位類別:	碩士
校院名稱:	國立臺北科技大學
系所名稱:	冷凍空調工程系所
學號:	93458514
學年度:	94
語文別:	中文
論文頁數:	74
關鍵詞:	自然冷媒；二元蒸氣壓縮冷凍系統；熱交換器最佳熱導度配比
英文關鍵詞:	Cascade Refrigeration system ; thermal conductance ; Optimum allocation
被引用次數:	0

[摘要]

本文主要研究目的在於藉冷凍循環理論分析方式，在總熱導度固定之限制條件下，尋找自然冷媒CO₂/NH₃二元式冷凍系統熱交換器在不同設計參數下之最佳熱導度配比，以及所對應之最大性能係數COP。所採用之冷凍循環包含逆卡諾循環三種，考量之設計參數則為冷卻水平均溫度、冰滷水平均溫度、製冷能力與總熱導度等四項。研究結果得知：當自時，在任何設計參數組合下系統蒸發器、二元冷凝器與冷凝器間之最佳熱導度配比为1：1：1。對於以理想蒸氣壓均溫度在31℃～32℃範圍內、冰滷水平均溫度在-42℃～-46℃範圍內，總熱導度為120kW/K～140 kW/K、製冷能配比为1：1.0625：1.0625；然而當總熱導度在170kW/K以上時，最佳熱導度配比會趨近逆卡諾循環之1：1：1。

[英文摘要]

This study mainly discusses the optimum allocation of heat-exchanger thermal conductance in CO₂/NH₃ cascade condenser, condenser. Using cold-water temperature, chiller fluid temperature, cool capacity and total thermal conductance, three models of Reversed Carnot Cycle and Ideal Vapour Compressor Refrigeration Cycle and Real Vapour Compressor Refrigeration Cycle are analyzed and Klein thermal conductance equation. The system produced Heat-exchanger thermal conductance optimum allocation with different parameters and thermal conductance allocation.

The result of this research articulated that the principle of three heat-exchangers optimum allocation in CO₂/NH₃ cascade refrigeration system is 1:1:1.

1.Heat-exchanger thermal conductance optimum allocation in Reversed Carnot Cycle is 1 : 1 : 1.
2.Heat-exchanger thermal conductance optimum allocation would be 1 : 1.0625 : 1.0625 in Ideal Vapour Compressor Refrigeration Cycle, of which restricted conditions are that average chiller fluid temperature is from -42℃ to -46℃, total thermal conductance is from 120kW/K to 140kW/K, and cool capacity between 120kW to 160kW. If the heat-exchanger thermal conductance optimum allocation should approach 1 : 1 : 1.

[論文目次]

摘要 i	
ABSTRACT ii	
誌謝 iii	
目錄 iv	
表目錄 vi	
圖目錄 vii	
第一章 緒論 1	
1.1 研究背景與動機 1	
1.2 參考文獻 2	
1.3 研究目的 5	
第二章 系統模型 6	

2.1 二元蒸汽壓縮冷凍循環系統	6
2.2 基礎理論	7
第三章 逆卡諾循環	8
3.1 系統循環說明	8
3.2 熱力循環分析	9
3.3 系統轉換	10
3.4 分析限制方程式	17
3.5 分析步驟	18
3.6 研究結果	20
3.7 分析與討論	26
第四章 理想蒸汽冷凍循環	27
4.1 系統循環說明	27
4.2 系統熱力分析	28
4.3 限制方程式	30
4.4 分析步驟	32
4.5 研究成果	33
4.6 分析結果與討論	42
第五章 真實蒸汽壓縮冷凍循環系統	44
5.1 系統循環說明	44
5.2 系統熱力分析	45
5.3 限制方程式	46
5.4 分析步驟	47
5.5 研究成果	48
5.6 分析與討論	57
第六章 綜合分析與討論	58
第七章 結論	61
參考文獻	62
符號說明	64
附錄	66
附錄A	66
附錄B 分析計算模式成果統計	67
附錄C 真實二元式蒸氣壓縮冷凍循環系統於各種熱導度配比下，二元冷凝器平均溫度與COP分析結果	72

[參考文獻]

- [1] A. Person, " New developments in industrial refrigeration," ASHRAE Journal, 43, pp. 54-58, 2001.
- [2] S.A. Klein, " Design considerations for refrigeration cycles Considérations sur la conception de cycle Vol.15, pp.181-185, 1992.
- [3] J.W. Thornton, S.A. Klein and J.W. Mitchell, " Dedicated mechanical-subcooling design strategies for super Refrigeration,17, pp. 508-515, 1994.
- [4] S.M.Zubair, M.Yaqub and S.H Khan., " Second-low-based thermodynamic analysis of two-stage and mecha Journal of Refrigeration, 19, pp.506-516, 1996.
- [5] J.R.Khan and S.M.Zubair, " Design and rating of two-stage vapor-compression refrigeration system," Ener
- [6] J.R. Khan and S.M.Zubair, " Design and performance evaluation of reciprocating refrigeration systems, " Ir 1999.
- [7] WF.Stoecker, JW.Jones, Refeigeration and air conditioning. New York: McGraw-Hill,1982.
- [8] J.R.Khan and S.M.Zubair, " Thermodynamic optimization of finite time vapor compression refrigeration syst 1457-1475, 2001.
- [9] X.C.Xuan, "Optimum staging of multistage exo-reversible refrigeration systems," Elsevier Science Ltd., 43
- [10] B.Agnew, S.M.Ameli," Afinite time analysis of a cascade refeigeration system using alternative refrigerants 2004.
- [11] A.Kilicarslan, " An experimental investigation of a different type vapor compression cascade refrigeration s: 2626, 2004.
- [12] H.Liu, Z.Gu, and Y.Li, "Simulation of NH3/CO2 Two-Stage Temperature Refrigeration System," 20th Inte 1999.

[13] S.Bhattacharyya, S.Mukhopadhyay, A.Kumar, R.K.Khurana,J. Sarkar, " Optimization of a CO₂-C₃H₈ cascade system," Journal of Refrigeration, 28, pp. 1284-1292, 2005.

[14] Lee T.S., Liu C.H., Chen T.W, " Thermodynamic Analysis of Optimal Condensing Temperature of Cascade Systems," International Journal of Refrigeration, March 2, 2006

[15] F.Amir, SK.Ting, W.W.Yang, " Second law analysis of the transcritical CO₂ refrigeration cycle," Energy Conversion and Management, 47, pp. 1155-1165, 2006.
